

特邀專題

脈絡與視野：李金銓教授的學術座標

蘇鑰機^a

^a 香港中文大學社會科學院，新界，香港

摘要

本文描述李金銓教授的研究脈絡與全球視野，回顧他的學民生平和成就。利用學術出版資料可找到李教授的學術座標，包括其主要著作、研究領域與學術影響、不同時期的研究計劃及合作者，及其學術概念網絡。本文最後歸納他對學界的重大貢獻。

關鍵詞：李金銓、國際傳播、中華傳播、香港新聞變遷、媒介事件

蘇鑰機，香港中文大學社會科學院高級研究學者、新聞與傳播學院榮休教授。
研究興趣：香港報業、新聞社會學、內容分析、引文分析、傳播學的發展。電
郵：clementso@cuhk.edu.hk

論文投稿日期：2026年5月28日。論文接受日期：2026年6月2日。

Communication and Society, 77 (2026), 213–227

Invited Special Theme Section

Context and Vision: The Academic Coordinates of Professor Chin-Chuan Lee

Clement Y. K. SO ^a

^a Faculty of Social Science, The Chinese University of Hong Kong, New Territories, Hong Kong

Abstract

This article delineates the research context and global vision of Professor Chin-Chuan Lee, reviewing his academic life and achievements utilizing academic publication data, it identifies Professor Lee's academic coordinates, including his major works, research areas, scholarly influence, research projects and collaborators across different periods, as well as his network of academic concepts. This article concludes by summarizing his significant contributions to the academic community.

Keywords: Chin-Chuan Lee, international communication, Chinese communication, changing Hong Kong journalism, media events

Clement Y. K. SO (Senior Research Fellow). Faculty of Social Science; (Emeritus Professor). School of Journalism and Communication, The Chinese University of Hong Kong. Research interests: Hong Kong press, news sociology, content analysis, citation analysis, development of communication studies. Email: clementso@cuhk.edu.hk

Article History: Received on 28 May 2026. Accepted on 2 June 2026.